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آزاد راه ارومیه - تبریز با گذشــت ۱۰ ساله و غفلت وزارت 
راه همچنان در مســیر بی توجهی قرار گرفته و این طرح 
نیمــه تمام مهم قرار نیســت به این زودی هــا آماده بهره 
برداری شود.به گزارش مهر، آزادراه ارومیه - تبریز از جمله 
طرح های زیربنایی حوزه راه در منطقه شمال غرب محسوب 
می شــود، این آزادراه علاوه بر کاهش ۱۰ کیلومتری فاصله 
بین ۲ شــهر، در صورت تکمیل بسترساز رشد و شکوفایی 
اقتصادی منطقه شــمال غرب و توسعه صنعت گردشگری 
در مناطق پیرامون دریاچه ارومیه خواهد شد.پروژه آزاد راه 
ارومیه تبریز به طول تقریبی ۱۵۲ کیلومتر از شــهر ارومیه 
آغاز و با گذر از پل میانگذر دریاچه ارومیه و جزیره اسلامی با 
عبور از سه راهی خاصبان و جنوب شهر سهند به شهر تبریز 

متصل می شود.
هم اکنون مدیریت ساخت آزادراه ارومیه - تبریز که از سال 
۹۱ آغاز شده در دست وزارت راه و شهرسازی است اما تعلل 
در خلــع ید پیمانکار و جذب ســرمایه گذار جدید موجب 
کندی و توقف روند اجرای این طرح و به یکی از چالش های 

اساسی و مطالبه جدی مردم تبدیل شده است.
آزاده راه ارومیه - تبریز در ۵ قطعه اجرا می شــود که قطعه 
اول به طول ۲۴.۵ کیلومتر از ارومیه تا ساحل غربی دریاچه 
ارومیه اســت، قطعه دوم به طول ۱۵.۵ کیلومتر در خاکریز 
میان گذر دریاچه ارومیه قرار دارد و قطعه سوم نیز به طول 
۲۹ کیلومتر از ســاحل شــرقی دریاچه ارومیه تا سه راهی 
سرای )جزیره اسلامی( واقع شده است.قطعه سوم این طرح 
که باید تعیین تکلیف شــود به طول ۲۹ کیلومتر از ساحل 
شــرقی دریاچه ارومیه تا سه راهی سرای )جزیره اسلامی( 
بوده و مسیر مصوب این قطعه عبور محور از پیرامون جزیره 
اســلامی یا گزینه ســاحلی دریاچه ارومیه بود، ولی بنا به 
درخواست مقامات اســتانی و طرف مشارکت جهت تغییر 
کریدور در این قطعه از گزینه ساحلی به گزینه کوهستانی با 
احداث تونل در دست انجام است.احداث قطعه سوم آزادراه 
ارومیه به تبریــز »از آق گنبد به ســرای« و ادامه احداث 
تونل ها به دلایل مختلف از پیمانکار بخش خصوصی گرفته 
شــده و اما با گذشت مدت زمان زیادی هنوز این بخش از 

طرح تعیین تکلیف نشده است.
نماینده مردم ارومیه در مجلس شورای اسلامی در گفتگو با 

خبرنگار مهر در خصوص آخرین وضعیت بزرگراه ارومیه – 
تبریز اظهار کرد: متأسفانه گره این بزرگراه توسط وزارت راه 
و شهرسازی با وجود پیگیری های مکرر هنوز باز نشده است.
وحید جلال زاده در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه در 
دو سال گذشــته با وجود به صورت مستمر از وزرای راه و 
شهرسازی دو دولت دوازدهم و سیزدهم پیگیر وضعیت این 
بزرگــراه بوده ام گفت: از وزیــر راه به دلیل تعلل در تعیین 
تکلیف قطعه سوم این آزاد راه در مجلس سوال کرده ام اما 
هنوز جواب مشــخصی دریافت نکرده ام.جلال زاده با تاکید 
بر اینکه وزارت راه در این زمینه کوتاهی کرده است و وزیر 
راه و شهرسازی باید پاسخ دهد چرا بعد از دو سال پیگیری 
به کوچک ترین درخواســت استان در زمینه تعیین تکلیف 
پیمانکار قطعه ســوم این آزاد راه اقــدام درخوری صورت 

نگرفته است.
نماینده مردم ارومیه در مجلس شــورای اسلامی با اشاره به 
دیدار اخیر استاندار آذربایجان غربی با وزیر راه و شهرسازی 
در خصوص تعییــن تکلیف وضعیت طرح هــای حوزه راه 
و شهرســازی اســتان افزود: هر چند ســوال از وزیر راه و 

شهرسازی در مجلس را آخرین راه می دانم اما باید وضعیت 
این طرح هر چه ســریع تر تعیین تکلیف شود.اردیبهشت 
امسال آذربایجان غربی میزبان رئیس جمهور و هیئت دولت 
بود در جریان این ســفر وزیر راه و شهرسازی ضمن بازدید 
از آخرین وضعیت این پروژه با اشاره به وضعیت نامناسب و 
بلاتکلیفی طرح آزادراه ارومیه تبریز، بر لزوم برگزاری جلسه 

ویژه جهت تعیین تکلیف این طرح تاکید کرد.
رســتم قاســمی در این بازدید عنوان کرد: این طرح به هر 
دلیلی سال ها است متوقف شده که برای از سرگیری تونل 
و پروژه باید جلسه ای جهت تعیین تکلیف ادامه کار با بنیاد 
تعاون ناجا برگزار شــود. بالاخره باید معلوم شــود که این 
پروژه را ادامه می دهند یا رغبت ندارند که به نظر می رســد 
با شــرایط فعلی تمایل بــه ادامه پروژه ندارنــد.وی افزود: 
در صورت قطع همکاری باید تســویه حســاب انجام شود 
و روش هــای دیگری را در نظر بگیریم، این بازدید بســیار 
تعیین کننده بود که توانستیم آخرین وضعیت را از نزدیک 
ببینیــم و نیاز و خواســته مردم را لمــس کنیم.وزیر راه و 
شهرسازی، تصریح کرد: بیش از ۸۰ درصد از سهم کار انجام 

شــده متعلق به دولت است. اما تا زمانی که پروژه این گونه 
بلاتکلیف باشد نمی توان نظر قطعی در خصوص اعتبار مورد 
نیاز داد.اما تاکنون با گذشت وعده وزیر راه و شهرسازی این 
طــرح همچنان بلاتکلیف باقی مانده و قرار نیســت به این 
زودی ها گره این طرح مهم در اســتانی که عنوان شــاهراه 

ارتباطی ایران به اروپا را یدک می کشد باز شود.
مدیرکل راه و شهرســازی آذربایجــان غربی در خصوص 
وضعیت پــروژه احداث آزادراه ارومیــه - تبریز گفت: این 
پروژه به طول کلی ۱۶۴ کیلومتر و ســاخت آن در شــش 
قطعه تعریف شده که قطعه ۱ و ۲ در حوزه آذربایجان غربی 
و قطعه ٣ تا ۶ در حوزه آذربایجان شــرقی است.محســن 
حمزه لو در گفتگو با خبرنگار مهر با تأکید بر اینکه اتصال 
شهر ارومیه به شبکه آزادراهی کشور مستلزم اتمام قطعات 
باقی مانده پروژه به خصوص دو دســتگاه تونل در قطعه ٣ 
پــروژه احداث آزادراه ارومیه-تبریز اســت، گفت: علاوه بر 
اینکه اصلی ترین راه ارتباطی شــهر ارومیه با مرکز کشور با 
تکمیل قطعه ٣ این پروژه راهسازی از نظر مهندسی اصلاح 
می شود، تصادفات جاده ای کاهش می یابد و مهم تر از همه 

۱٣ کیلومتر از مسیر کوتاه تر می شود.
وی ادامه داد: برای اینکه ارتبــاط کریدور بزرگراهی غرب 
کشور و همچنین بزرگراه بین المللی ارومیه- سرو با مرکز 
کشور تسهیل یابد، باید قطعه های باقی مانده آزادراه ارومیه- 
تبریز تکمیل شود و با توجه به نقش پدافندی غیرعامل این 
پــروژه می توان گفت اتمام قطعــه ٣ آزادراه ارومیه- تبریز 
نیاز حیاتی توســعه و زیرساخت لازم بخش های اقتصادی، 
صنعتی، کشاورزی و گردشــگری آذربایجان غربی قلمداد 

می شود.
مدیــرکل راه و شهرســازی آذربایجان غربی یادآور شــد: 
مراحل ســاخت قطعه ۱ و ۲ آزادراه ارومیه-تبریز در حوزه 
آذربایجان غربــی به بهره برداری رســیده کــه پل میانگذر 
دریاچه ارومیه بخشــی از قطعه ۲ این آزادراه است.با توجه 
به همسایگی اســتان آذربایجان غربی با کشورهای ترکیه 
و عراق و کشــورهای پرتعداد منطقه قفقاز، بهره برداری از 
آزادراه تبریز - ارومیه می تواند زمینه ساز ایفای نقش مؤثرتر 
منطقه شمال غرب در سیاست توسعه مناسبات منطقه ای 

کشورمان با همسایگان باشد.

کوتاهی وزارت راه ۱۰ساله شد

آزادراه ارومیه - تبریز در مسیر بلاتکلیفی
فقدان تصفیه خانه  دامنگیر خلیج فارس

 و ساحل نشینان می شود
پســاب های شهر های ساحلی بوشهر سرمایه ای که می تواند در سال های بی آبی 
بســیار کارگشــا باشــد، اما به علت فقدان تصفیه خانه ها نه تنها بدون استفاده 
هدر می رود بلکه دامنگیر خلیج فارس شــده اســت. به گزارش ایرنا، مرز ۹٣۶ 
کیلومتری اســتان بوشهر با خلیج فارس سبب شده تا ۸۰ درصد از مجموع ۱۰ 
شهرســتان این استان، ساحلی باشد و از شهرســتان های ساحلی تنها بوشهر، 
گناوه و دیلم دارای سیستم تصفیه فاضلاب شهری بوده و عسلویه، کنگان، جم، 
تنگستان و دیر از داشتن شبکه فاضلاب شهری و تصفیه خانه محروم هستند، 
به همین دلیل پســاب های تولید شده در این شهر ها راهی دریا شوند.به گفته 
معاون بهره برداری و توسعه شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر به عنوان نمونه 
در شهر دیر، عسلویه و کنگان به عنوان مرکز شهرستان های ساحلی فاقد شبکه 
فاضلاب و تصفیه خانه شهری، به ترتیب سالانه بیش از یک میلیون و ۸۰۷ هزار 
متر مکعب، ۸۴۵ هزار و ۴۸ متر مکعب و در کنگان سه میلیون و ۹۷۰ هزار متر 
مکعب فاضلاب تولید می شود. این پساب ها بویژه در سال های متداوم خشکسالی 
می توانند با تصفیه استاندارد، به سرمایه ای دائمی تبدیل شوند و برای استفاده در 
بخش کشارزی، شست وشوی محیط و فضای سبز شهری بسیار کارساز باشند؛ 
اما این منابع آبی ارزشــمند در استان بوشهر کم آبی، چون بوشهر بدون تصفیه 

از دسترس خارج می شود.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان بوشهر این موضوع را »چالش های بزرگ 
حفاظت از محیط دریایی اســتان بوشهر« توصیف می کند و می گوید: غفلت از 
فرصت بزرگ و ارزشمند تصفیه فاضلاب های شهری برای استان بوشهر آن را به 
تهدیدی تبدیل کرده است که مقابله هر چه سریعتر با آن الزامی است و راهکار 
آن توســعه و احداث تصفیه خانه هایی است که می تواند حجم بالایی از نیاز آبی 
این اســتان را تامین کند.به گفته او امروز صنایع استان بوشهر که برای فعالیت 
نیاز به آب دارند، مجبور به اســتفاده از ظرفیت آب شیرین کن هایی هستند که 
با هزینه گزاف و البته شورآبه های مخربی که بر جای می گذارند تامین می شود 
و هــم دولت )با پرداخت یارانه( و هم تولید کننــده در خرید آب گران قیمت 
متضرر می شوند.او می گوید: اداره کل محیط زیست در این زمینه با پیگیری ها و 
مکاتبه های بسیار، جلسات تخصصی هم اندیشی برگزار کرده و کارگروه فاضلاب 

تشکیل شده است، اما روند بهبود این شرایط بسیار کند است.
 بعُد دیگر و تامل برانگیز این فقدان زیرساخت، این است که فاضلاب های شهری 
تولید شده به خلیج فارس می ریزد و بار آلودگی آن این زیست بوم ملی و گرانقدر 
را تهدید و تخریب می کند طوریکه مســئولان پایش و حفاظت محیط زیست 
دریایی استان بوشهر، پیوســته این را از مهمترین چالش هایی عنوان می کنند 
که خلیج فارس با آن روبرو است.رشــد و تمرکز بالای جمعیت در نوار ساحلی 
و نبود شبکه جمع آوری و تصفیه خانه های کارآمد فاضلاب شهری سبب شده 
است تا سالانه میلیون ها متر مکعب پساب خام روانه اکوسیستم دریایی استان 
بوشهر شود.به گفته رئیس مرکز اقیانوس شناسی بوشهر ورود فاضلاب به دریا به 
دلیل داشــتن مقادیر بالایی از مواد مغذی، میکروبی و فلزات سنگین آلایندگی 
و مخاطرات بســیاری دارد و اثرات کوتاه و بلند مدت بر پایداری حیات ساحلی 
به جای می گذارد.مریم قائمی می گوید: این آلودگی شاخص های مطلوب محیط 
زیست دریایی را کاهش می دهد و تنوع زیستی را در آب های این منطقه تهدید 
می کند.او ادامه می دهد: این نوع آلودگی با ایجاد یک لایه نازک روی سطح آب 
علاوه بر تخریب چشم انداز ســاحلی، انقراض برخی از گونه های آبزی را هم به 
دنبال دارد.به اعتقاد او این آثار سوء در مناطق حساس ساحلی مانند تجمع های 

مرجانی، زیستگاه های ساحلی و جنگل های حرا بیشتر است.
آنطور که رئیس مرکز اقیانوس شناســی بوشهر توضح می دهد: آلودگی پساب ها 
به دلیل داشــتن غلظت بالای فســفات و نیترات، سبب رشد بی رویه جلبک ها 
می شــود و با کاهش اکســیژن محلول در آب، عاملی بــرای مرگ ماهی های 
خلیج فارس اســت.اما این پایان آســیب هایی نیست که پساب های تولید شده 
از ســوی ساحل نشــینان به خلیج فارس وارد می کند، بلکه به گفته قائمی این 
آلاینده ها ترکیب، فراوانی و پراکنش موجودات دریایی را تغییر می دهد و باعث 
تخریب جوامع کف زی می شود. آلودگی های میکروبی و فلزات سنگین محلول 
در این پســاب های خام علاوه بر حیات زیســتمندان خلیج فارس، به تهدیدی 
برای ســلامت انسان نیز تبدیل شده است و از ســویی به زنجیره غذایی او راه 
می یابد و از سویی با آلوده کردن شناگاه ها به عاملی برای بیماری بدل می شود.
رئیس مرکز اقیانوس شناسی بوشــهر بر اساس پایش هایی که به گفته او هر ۲ 
ماه یکبار از ســوی این مرکز انجام شده اســت، اذعان می کند که بار آلودگی 
میکروبی بویژه در شــناگاه های استان بوشهر »پر رنگ« دیده می شود و شنا در 
این محیط ها عاملی برای بیماری های گوارشی و پوستی است.سخنان مدیرکل 
حفاظت محیط زیســت استان بوشهر نیز بر آلودگی بیشتر شناگاه های شهری 
استان بوشهر صحه می گذارد؛ فرهاد قلی   نژاد پیشتر به خبرنگار ایرنا گفت: ورود 
فاضلاب های خاکستری که بخشی از پساب های تولید ساکنان شهر های ساحلی 
اســت از طریق کانال های دفع آب های ســطحی به دریا وارد می شود و شاهد 
آلودگی میکروبی در بخش ســاحلی و آب های کم عمق مجاور این خروجی ها 
هستیم، طوریکه در شهرستان بوشهر از ۶ شناگاه تنها ۲ مورد پاک است؛ البته 
برخی از شــناگاه ها در دیگر شهرستان های این استان خارج از محدوده شهر و 

پاک یا به نسبت پاک است.
از سوی دیگر، آنطور که قائمی می گوید: فلزات سنگین موجود در فاضلاب های 
شــهری جذب، مســمویت و پایداری بالایی دارد و با جذب در زنجیره غذایی 
دریایی، اثرات منفی بر سلامت آبزیان، انسان و اکوسیستم های دریایی می گذارد. 
هر چند راه حل این چالش که هزینه های بسیاری برای اکوسیستم خلیج فارس 
و ســلامت و اقتصاد همســایه های آن دارد، به صورت روشن و مشخص ایجاد 
شبکه های کارآمد فاضلاب شهری، احداث تصفیه خانه ها و استفاده بهینه از این 
آب است، اما تحقق این مهم و شتاب بخشی به فرآیند های آغاز شده گره کوری 
به نام »اختصاص اعتبار« دارد.به گفته معاون بهره برداری و توسعه شرکت آب و 
فاضلاب استان بوشهر اعتبار لازم برای مطالعات این پروژه ها باید از طریق منابع 
استانی تامین شود تا با تکمیل مطالعات فاز یک و ۲، مجوز ماده ۲٣ را دریافت 
کنیم و در سازمان برنامه و بودجه ردیف مالی دریافت کند؛ سپس برای احداث 

آن اعتبارات ملی تخصیص شود.
روح الله دوانی در تشریح روند انجام کار در شهرستان های استان بوشهر می گوید: 
اکنون برای برازجان و خورموج )شــهر های غیر ساحلی این استان(، مصوبه فاز 
نخســت مطالعات ایجاد شبکه فاضلاب شهری گرفته شده است و آغاز فاز دوم 
نیازمند تخصیص اعتبار است.آنطور که او توضیح می دهد: مطالعات فاز یک به 
شناخت پروژه و مکان یابی می پردازد و در فاز دوم مطالعات نقشه اجرایی پروژه 
بررسی و تدوین می شود.او با بیان اینکه اکنون فرآیند تکمیل مطالعات برای هر 
شهر یک و نیم میلیارد تومان هزینه دارد، ادامه می دهد: در ایجاد شبکه فاضلاب 
برای شــهر جم هرچند شــرکت آب و فاضلاب پیشدستی کرده و مطالعات فاز 
نخست انجام شده، اما اکنون یکســال است که نتوانسته ایم حتی یک ریال به 
مشــاور پرداخت کنیم و طرح متوقف مانده است.به گفته دوانی برای بازنگری 
در مطالعات انجام شــده دیر مشاور گرفته شده است تا مطالعات از پیش انجام 
شــده بازنگری شود، مطالعات فاز نخست در تنگستان هم تکمیل شده و برای 
ادامه نیازمند اختصاص اعتبار هســتیم.به گفته او این ســطح از مطالعات برای 
مرکز شهرستان های عسلویه و کنگان هم انجام شده است. مساله دیگر تصفیه 
استاندارد و اسفاده از آب حاص از آن در سه شهر ساحلی دارای شبکه فاضلاب 
استان بوشــهر یعنی بوشهر، دیلم و گناوه اســت که مدیرکل حفاظت محیط 
زیست در این باره می گوید: در سه شهر نام برده نیز شمار تصفیه خانه ها ناکافی 
و ناقص یا پســاب های آن ها غیر اســتاندارد اســت که نیاز به تکمیل و ارتقای 

سیستم دارد.
معاون بهره برداری و توســعه شــرکت آب و فاضلاب استان بوشهر در این باره 
می گوید: اکنون در حال انجام اقدامات خروجی این سیســتم ها و بهره برداری 
از آن ها هســتیم.به گفته او استاندار بوشــهر و معاونانش پیگیری خوبی برای 
اســتفاده از این پســاب ها دارند و این موضوع به صورت جدی در دســتور کار 
قرار گرفته اســت.آنطور که دوانی می گوید: تا ۲ ماه آینده جذب ســرمایه گذار 
برای بهره برداری از آب تصفیه شــده حاصل از پســاب ها در شهرستان بوشهر 
فراخوان می شــود تا این آب برای استفاده در صنایع و کشاورزی به جریان افتد 
و در گناوه هم مطالعات استفاده از این پساب ها با گرفتن مشاور در حال انجام 
است.دوانی اضافه می کند: شرکت آب و فاضلاب به طور مستقیم هم مذاکراتی 
برای واگذاری اســتفاده از این آب ها انجام داده است.تهدید ورود میلیون ها متر 
مکعب پساب خام به دریا حتی با نگاهی غیر دقیق نیز بر کسی پوشیده نیست 
و البته آســیبی که در چرخه ای طبیعی دامان انسان ساحل نشین را می گیرد؛ 
اما آنطور که معاون بهره برداری و توســعه شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر 
می گوید: ایجاد شــبکه های فاضلاب شهری هزینه سنگینی دارد که اکنون در 
اولویت مدیریت استانی قرار ندارد.به گفته دوانی در زمان حاضر تامین آب مورد 
نیاز و تکمیل پروژه های نیمه تمام در اولویت تخصیص اعتبار استان بوشهر قرار 

گرفته است.

گزارش

مراحل انجام ثبت جهانی شهر تاریخی ماسوله 
ســالهای زیادی اســت که به طول انجامیده 
اما این روزها گیلان میزبان ارزیابان یونســکو 
برای بررســی آخرین وضعیت این شهر است.
به گزارش مهر، شــهر تاریخی ماســوله چشم 
انتظار ثبت جهانی اســت. برگ های تقویم از 
پی هــم ورق خورده اند و مهر ماه آغاز شــده 
است، مهرماهی که قرار است ارزیابان یونسکو 
برای بررسی اوضاع و احوال ماسوله و سنجش 
شرایط آن در راستای ثبت جهانی در این شهر 
تاریخی گیلان حضور یابند.نگاهی به پیشینه 
این موضوع نشان می دهد که ماسوله با توجه 
به ویژگی های معماری و طبیعی خود از سال 
۲۰۰۷ در فهرست انتظار قرار گرفته تا به ثبت 
جهانی برســد. انتظاری که به سبب تعلل در 
فراهم آوردن شرایط لازم در این بافت تاریخی 
کم نظیر تا کنون به طول انجامیده است. وقتی 
سخن از ماسوله به میان می آید، شهری پلکانی 
در ۲۵ کیلومتــری جنوب غربی شهرســتان 
فومن با خانه ها و پنجره های زیبا و گلدان های 
شمعدانی و عروسک های رنگین بافتنی پیش 
چشم مجسم می شود.اما واقعیت این است که 
ماسوله در کنار همه این ویژگی های منحصربه 
فرد یــک بافت تاریخی زنده با قدمت یک هزار 
ســاله اســت که در نزدیکی محدوده باستانی 
کهنه ماســوله قرار دارد. باســتان شناسان در 
کهنه ماسوله که گویا محل استقرار اولیه اهالی 
ماســوله بوده، شواهد بســیاری از عصر آهن 
یافته اند.نگاهی به داده های موجود حاکی از این 
است که کارشناسان یونسکو برای اولین بار در 
دهه ۸۰ به منظور بازدید و بررسی در ماسوله 
حضور یافتند و پس از آن نیز اقداماتی صورت 
گرفت اما متأسفانه ثبت جهانی ماسوله تا کنون 
تحقق نیافته است. باید به این نکته نیز اشاره 
کنیم این شهر در سال ۱٣۸۶ در لیست موقت 
قرار گرفت و در آبان ماه ســال ۱۴۰۰ عنوان 

شهر کامل از نگاه ارزیابان بین المللی را به خود 
اختصاص داد.مدتی بعد نیز ثبت منظر فرهنگی 
شهر تاریخی ماسوله در فهرست میراث جهان 
اسلام و همچنین پیوستن به اتحادیه شهرهای 
تاریخی جهان از دیگر اخبار خوب انتشار یافته 

در این باره بوده است.
اهمیت تشــکیل جلسات و ایجاد هماهنگی ها 
برای رفع موانع موجود در مســیر ثبت جهانی 
ماسوله بر کســی پوشیده نیست اما چگونگی 
اجــرای مصوبات و ســرعت عمــل در انجام 
تمهیدات لحاظ شــده بی تردید مهم تر است.
و  گردشــگری  میراث فرهنگــی،  مدیــرکل 
صنایع دستی گیلان اسفند سال گذشته اعلام 
کرد: امسال با برگزاری جلسه رفع موانع ثبت 
جهانی ماســوله، پرونده ثبت جهانی این شهر 
برای یونسکو ارسال شد و مورد تأیید اولیه قرار 
گرفت.از ســوی دیگر رئیس کل دادگســتری 
اســتان گیلان خرداد ماه امســال در نشست 
مسئولان دستگاه قضائی و مدیران ارشد استان 
به منظور رفع موانع ثبت جهانی شهر تاریخی 
ماسوله در ســازمان یونسکو اظهار کرد: موانع 
۱۵ گانــه ای موجب عدم ثبت جهانی شــهر 
تاریخی ماسوله شــده که باید هرچه زودتر و 
با عزم جدی و راســخ مدیران محلی و استانی 
مرتفع شود.و البته فرماندار فومن نیز در همان 
تاریخ بیان کرد: با وجود پیگیری ها و اقدامات 
مسئولان برای ثبت جهانی ماسوله در یونسکو، 
برخی از مسائل اساسی باقی مانده که باید در 

اسرع وقت نسبت به رفع آن اقدام شود.
موسی فکور افزود: علاوه بر مدیریت پراکندگی 
کابل هــای برق و مخابرات که ســیما و منظر 
ماســوله را تحــت الشــعاع قرارمی دهد، در 
خصــوص تأمین روشــنایی معابر این شــهر 
تاریخی نیز هماهنگی های لازم صورت گرفته 
است.وی همچنین بر لزوم ساماندهی وضعیت 
دفع فاضلاب، انجام هماهنگی های لازم میان 

دســتگاه های متولی برای در دستور کار قرار 
گرفتن اجــرای پروژه تصفیــه خانه فاضلاب 
ماســوله به عنوان تعهــد ایران به یونســکو 
و همچنیــن انجــام برنامه ریزی بــرای ایجاد 
پارکینگ و مدیریت بار ترافیک در ماســوله و 
تعیین تکلیفِ وضعیت ســاختمان نیمه کاره 
خانه معلم ماسوله در اسرع وقت تصریح کرد.
این مسئول در بخشی از سخنانش به اقدامات 
انجام شــده در خصوص مدیریت فضای مزار 
شــهدای گمنام ماسوله با رعایت تمام الزامات 
فنی و اقتضائات مذهبــی، انجام پیگیری های 
لازم برای ساماندهی اقامتگاه ها و کیوسک های 
بین راهی توســط اداره راهداری، اشاره و بیان 
کرد: که پیگیری هــای لازم در خصوص طرح 
اطفای حریق در ماســوله بــه عنوان تعهدات 
ایران به یونســکو انجام شده اســت.در اواخر 
تیرماه امسال نیز استاندار گیلان با بیان اینکه 
تاکنون بیــش از ۹۰ درصد اقدامات برای رفع 
نواقص ثبت جهانی توسط دستگاه های متولی 
پیشرفت داشته است، گفت: برای رفع نواقص 
۱۰ درصد باقیمانده نیز به دستگاه های مربوطه 

فرصت یک هفته ای داده ام.
ماســوله در سال ۱٣۵۴ با شــماره ۱۰۹۰ در 
فهرســت آثار ملی کشــور به ثبت رسید و اما 
اینک مردم گیــلان منتظرند تا ببینند نتیجه 
بررسی ارزیابان یونسکو برای ثبت جهانی این 

شهر تاریخی به کجا خواهد انجامید؟
مدیــر کل میــراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی گیلان از حضور ارزیابان یونسکو 
هفته های ابتدای مهر ماه در ماســوله خبر داد 
و اظهــار کرد: تابلوهای چنــد زبانه به منظور 
ثبت جهانی ماســوله با بالگرد هلال احمر در 
حال نصب اســت و اهم مشــکلات در مسیر 
ثبت جهانی ماســوله رفع شده و تنها یکی دو 
مورد باقی مانده اســت.و اما اکنون نخســتین 
روزهای مهر ماه را پشــت ســر گذاشته ایم و 

نتیجه ارزیابی کارشناسان یونسکو در خصوص 
ماسوله یکی از موضوعات مهم در حوزه میراث 
فرهنگی گیلان و ایران به شمار می آید.فرماندار 
فومــن در گفتگــو با خبرنگار مهــر از حضور 
ارزیاب یونســکو در ماســوله خبر داد و اظهار 
کــرد: تمامی موانع موجــود در خصوص ثبت 
جهانی ماسوله توســط دستگاه های مورد نظر 
بر طرف شــده است.موسی فکور با بیان اینکه 
مسیر ماسوله با کمک گروه های مردم و بسیج 
پاکسازی شده است،؛ اضافه کرد: برای موضوع 
فاضلاب ماسوله نیز طراحی به ارزیان یونسکو 
ارائه می شــود و در در دســتور کار بعدی قرار 
دارد.وی بــا تاکید بر اینکه مجموعه ۱۵ موانع 
در مسیر ثبت جهانی ماسوله وجود داشت که 
همه با تلاش های صورت گرفته برطرف شده اند 
و تنها موضوع جا بــه جایی عوارضی در ورود 
شهر ماسوله اســت که در این زمینه با مشاور 
وزیر میراث فرهنگی صحبت هایی انجام شده و 
به گفته آنها فعلًا ضرورتی ندارد.فرماندار فومن 
با اشاره به اینکه ارزیاب یونسکو به عنوان یک 
توریست به ماسوله آمده و با مردم در این شهر 
گفتگو و مصاحبه می کننــد، ادامه داد: بحث 
آئین هــا و نقاط مختلف محدوده ماســوله را 
بازدید می کنند البته گزارش هایی در این زمینه 

برای یونسکو ارسال شده و ارزیابان برای تأیید 
صحت این گزارش در ماسوله حضور می یابند.

شهردار ماســوله نیز در گفتگو با خبرنگار مهر 
با اشــاره به حضور ارزیابان یونســکو از ششم 
مهر ماه امســال در اســتان گیلان و ماسوله 
اظهار کــرد: همه موانعی که در مســیر ثبت 
جهانی ماسوله وجود داشت و قرار بود از سوی 
دستگاه های اجرایی در موردشان اقدام شود، به 
انجام رسیده و هم اکنون موردی نمانده است.
یوسف نیرویی اضافه کرد: تخریب اسکلت فلزی 
۴ طبقه دانشسرا، نصب تابلوهای راهنمای دو 
زبانه، تکمیل پروژه دیواره حفاظتی، آزاد سازی 
کارگاه تجهیز شــهرداری و مابقی موضوعات 
مطرح در این خصوص به انجام رســیده است.
نیرویی با اشاره به اینکه پرونده ماسوله تقریباً از 
سال ۱٣۸۶ در لیست موقت قرار گرفته است، 
گفت: امیدواریم با حضور ارزیابان یونسکو ثبت 
جهانی ماسوله تحقق یابد.مزایای ثبت جهانی 
ماسوله بر کسی پوشیده نیست و در این مدت 
بارها مســئولان اســتان گیلان و حتی کشور 
به آن اشــاره کرده اند. ثبت جهانی این شــهر 
تاریخــی علاوه بر تثبیت جایگاه گردشــگری 
شهرستان فومن و گیلان در جهان زمینه ساز 

افزایش حضور گردشگر خارجی نیز خواهد.

فقدان کشتارگاه دام و کشتار غیرمجاز باعث افزایش مشکل 
بهداشتی شــرق مازندران را در راستای کشتار دام افزایش 
داده و ذبح غیربهداشــتی دام در دامداری و حیاط منزل و 
حمام ســلامت مردم شرق مازندران را با خطر جدی روبرو 
کرده اســت.به گزارش خبرنگار ایلنای مرکز مازندران، این 
روزها در کنار همه مشــکلات ریز و درشتی که در اقتصاد 
مردم دیده می شود، شرق مازندران با مشکلی چندین ساله 
دســت و پنجه نرم می کند و ذبح غیربهداشــتی دام سبک 
و ســنگین در منازل و دامداری ها دردســر ساز شده است.

نبود کشــتارگاه مناسب برای ذبح دام های سبک و سنگین 
در بهشهر و شــرق مازندران، مسافت طولانی تا کشتارگاه 
ساری به جویبار و عدم حمایت برخی از مسئولان از سرمایه 
گذاران موجب شــده  که برخــی از  دامداران و قصابان در 
منطقه شــرق مازندران به جای صرف هزینه و زمان، اقدام 
به  ذبح دام در منازل و دامداری ها با وجود برخی مشکلات 
و حتی جریمه های دامپزشکی و محیط زیستی کرده و آن 
را مقــرون به صرفه تر اعلام کنند. جباری یکی از دامداران 
منطقه شــرق مازندران با اشاره به خلف وعده مسئولان در 
احداث کشتارگاه صنعتی به خبرنگار ایلنا گفت: از دهه ۸۰ 
قول احداث کشــتارگاه صنعتی در نکا و احداث کمپوست 

در بهشهر داده شــد و با وجود اینکه کمپوست با همکاری 
شــهرداری های ۵ گانه بهشــهر، نکا، گلوگاه، خلیل شهر و 
رســتمکلا احداث شد اما در احداث و تجهیز کشتارگاه نکا 
کم کاری شد و مردم متضرر شدند.وی افزود: متاسفانه هیچ 
اراده ای برای احداث کشــتارگاه صنعتی در شرق مازندران 
وجود ندارد و نه تنها کشــتارگاه صنعتی احداث نشد بلکه 
مجوزش باطل شــد و اکنــون هم دامپزشــکی با احداث 
کشــتارگاه نیمه صنعتی بهشهر توســط بخش خصوصی 
موافقت نمی کند. قاســمی فر هم معتقد اســت که همواره 
مردم متضرر شــده اند و برای ایجاد و احداث کشتارگاه هم 
بــا وجود نادیده گرفتن این مهم برای شــهروندان، دودش 
به چشم مردم می رود.این شهروند بهشهری به خبرنگار ایلنا 
گفت: متاســفانه اکنون با این وضعیت در سلامت دام ذبح 
شده هم شــک و دودلی وجود دارد و برخی بر  این باورند 
که لاشــه دام مرده و فاســد بدون مهر دامپزشکی هم در 
برخی قصابی ها وجود دارد و هیچ تضمینی برای ســلامت 
لاشــه وجود ندارد .وی گفت: باتوجه به مسافت طولانی تا 
کشتارگاه ســاری به جویبار برخی این مسافت را به صرفه 
نمی داننــد و ذبح دام در منازل و دامداری و حتی در حمام 
هم انجام می شــود و با این وضعیت باید دامپزشکی سریعتر 

نسبت به ایجاد کشــتارگاه اقدام کند تا سلامت شهروندان 
تضمین شــود. رئیس اتاق اصناف شهرستان بهشهر گفت: 
فقدان کشتارگاه دام و کشــتار غیرمجاز مهمترین مشکل 
بهشهر و منطقه شــرق مازندران است و متاسفانه بسیاری 
از دام های سبک و سنگین منطقه به صورت غیرمجاز کشتار 
می شــوند. یعقوب اکبرپور در گفت وگو بــا خبرنگار ایلنا 
اظهار کرد: عدم توجه به سلامت ذبح دام و در برخی موارد 
عدم نظارت موجب شده است که ۸۰ درصد کشتار در بهشهر 
از مجاری غیر مجاز ذبح و روانه بازار شود و این خود سلامت 
مــردم را هم به خطر خواهــد انداخت.اکبرپور گفت: ایجاد 
کشتارگاه صنعتی در شرق مازندران سالیان سال است که 
بنا به هر دلایلی بر زمین مانده است و متاسفانه در بسیاری از 
موارد گوشت از مجاری غیر مجاز و در دامداری ها منازل ذبح 
و روانه بازار می شود و این در حالی است که در حال حاضر 
ایجاد کشــتارگاه کوچک صنعتی هم جوابگوی نیاز منطقه 
اســت و قصابان هم به این مسئله رضایت دارند.وی با بیان 
اینکه حدود ۱۰۰ قصابی در شهرســتان بهشهر فعال است، 
خاطر نشان کرد:  ایجاد کشتارگاه نیمه صنعتی با مشارکت 
قصابان دغدغه جدی است که شاید در برخی موارد به دلیل 
قوانین دســت و پاگیر جدی گرفته نشده است و می توان 

با ایجاد کشــتارگاه نیمه صنعتی و صرف هزینه کمتر، هم 
مســافت ذبح را برای دامدار و قصاب کم کرد و هم در وقت 
و هزینــه صرفه جویی کرد.رئیس اتاق اصناف شهرســتان 
بهشــهر می گوید: نبود کشــتارگاه دام همه مردم و دامدار، 
قصاب و مســئولان را با مشکل مواجه کرده است و با وجود  
ســرمایه گذارهای بومی و غیربومی برای احداث کشــتارگاه 
صنعتی، همچنان  درگیر بوروکراسی اداری هستند و راه به 
جایی نبرده اند.اکبرپور با تاکید بر اینکه حًور سرمایه گذار 
نیازمند حمایت است، افزود: حمایت از سرمایه گذاران لازمه 
اجرای هر کاری است و باید در این بخش حداقل از سرمایه 
گذارهای حاضر حمایت شــود و برای ایجاد کشتارگاه نیمه 
صنعتی هم  محیط زیســت همکاری کنــد.وی گفت: برای 
راه اندازی کشــتارگاه نیمه صنعتی در منطقه با علی اصغر 
میرزایی فرماندار بهشهر و غلامرضا شریعتی نماینده مردم 
بهشهر، نکا و گلوگاه در مجلس   جلسات متعدد برگزار شده 
و در این راستا با همه توان برای این مهم  پای کار هستند و 
امیدواریم در این بخش با کمک دامپزشکی و محیط زیست 
چاره اندیشــی و مصلحت اندیشی انجام و سلامت مردم به 
خطر نیفتد و به نوعی سلامت مردم با ذبح غیر مجاز و غیر 

بهداشتی به خطر نیفتد.

چندین سال است که سرازیر شدن فاضلاب شهرک صنعتی 
فاز ۲ ارومیه به زمین های کشاورزی،موجب مشکلات فراوان 
برای روســتاییان اطراف این شهرک شده است.به گزارش 
خبرنگار ایلنا،خروج پســاب شــهرک صنعتی فاز ۲ ارومیه  
باعث آلودگی زمین های کشــاورزی روستاهای اطراف این 
شهرک و پخش بوی نامطبوع در مسیر عبور خود می شود 
که این امر علاوه بر پیامدهای زیســت محیطی آن، باعث 
نارضایتی روستاییان این منطقه به ویژه کشاورزان، باغداران 

و حتی رهگذران شده است.شهرک صنعتی فاز ۲ ارومیه  در 
فاصله بســیار کمی با روستای »کچه باش » و قهرمانلو و ۵ 
روستای دیگر قرار دارد.فاضلاب واحد های فعال این شهرک 
صنعتی بدون تصفیه شدن  وارد زهکش های حاشیه جاده 
اصلی شــده و باعث ایجاد بوی بسیار نامطبوع می شود که 
این مشکل  اهالی شهر گچه باش و چند روستایی که پساب 
فاضلاب شهرک صنعتی از محدوده روستا و زمین های زراعی 
و باغی آنان عبور می کند را اذیت می کند.این درحالی است 

که هر رهگذاری که از این جاده عبور می کند در مســیری 
ســه کیلومتری نیز مجبور است تا این بوی نامطبوع را در 
این محدوده تحمل کند.رئیس شــورای اسلامی  روستای 
»کچه باش «گفت: فاضلاب شهرک صنعتی پس از خروج 
از آن ابتــدا وارد زمین های زراعی و باغی روســتای »کچه 
باش » شــده و سپس از طریق زهکش به سمت زمین های 
کشاورزی  دیگر روستاهای اطراف شهرک  سرازیر می شود.
جباری افزود:  مشکل فاضلاب شهرک صنعتی فاز ۲ ارومیه 

را چند بار در فرمانداری ارومیه نیز مطرح و به مســئولان 
انتقال داده شــده اما تاکنون تمــام تلاش ها در این زمینه 
بی نتیجه مانده و فاضلاب این شــهرک همچنان این مسیر 
را طی می کند و موجب آزار و اذیت اهالی به ویژه کشاورزان 
این منطقه می شود.وی ادامه داد متاسفانه با آزمایش هایی 
که بر روی محصولات کشــاورزی این روستا و روستاهای 
اطراف شــهرک صنعتی به عمل آمده مقادیر قابل توجهی 

سرب و دیگر آلاینده های خطرناک مشاهده شده است.

یک گیلان چشم انتظار ثبت جهانی ماسوله

8۰ درصد کشتار بهشهر، غیر مجاز است

خلف وعده مسئولان در احداث کشتارگاه صنعتی شرق مازندران

سرازیر شدن فاضلاب شهرک صنعتی فاز ۲ ارومیه به زمین های کشاورزی منطقه


